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 بازده سرمايه بخش مسکن
 زير نرخ تورم است

دبي��ر کان��ون انبوه س��ازان با بيان 
اين ک��ه ب��ازده س��رمايه در بخش 
مس��کن پايين تر از نرخ تورم است 
گف��ت: ب��ه محض اج��راي قانون 
ماليات هاي مس��تقيم سرمايه ها از 

اين بخش فرار خواهد کرد.
فرش��يد پورحاج��ت در گفت وگو با 

ايسنا، اظهار کرد: هنوز ماده ۷۷ قانون ماليات هاي مستقيم به طور 
کامل اجرايي نشده، اما به محض اجراي اين قانون شک نکنيد که 
س��رمايه ها از حوزه مس��کن فرار خواهد کرد. هيچ توليدکننده اي در 
حوزه مسکن ۲۵ درصد عايدي ندارد که بخواهد ۲۵ درصد ماليات 
پرداخت کند. هم اکنون بازده س��رمايه در بخش مس��کن زير نرخ 

تورم است.
وي افزود: در نگارش قانون ماليات هاي مستقيم اشکالات شکلي 
و ماهوي وجود دارد و فرار متخصصاني که به صورت تخصصي و 
گروهي کار مي کنند را در پي خحاهد داشت. اين يک تهديد جدي 

براي صنعت ساختمان است.
دبير کانون سراسري انبوه سازان با بيان اين که قانون طوري نوشته 
ش��ده که ش��رکت ها به اشخاص حقيقي تبديل مي شوند گفت: اين 

مساله قطعا با اهداف کلان توسعه کشور در تضاد است.
پورحاجت خاطرنشان کرد: در حوزه مسکن از سال ۱۳۸۸ و ۱۳۸۹ 
قوانيني وضع ش��د که ظاهرا به نقش مس��کن به عنوان صنعتي که 
مي توان از آن درآمدزايي کرد نگاه ش��ده اس��ت. در قوانيني از جمله 
تامين اجتماعي و کارگران ساختماني از همان سال ها گفتماني در 
اقتصاد کش��ور رايج ش��د تحت عنوان س��وداگري در بخش مسکن 
که منتج به اصلاح قانون ماليات ها شد. از همه مهم تر بحث قانون 
پيش فروش س��اختمان بود با نگاه به اين که مجموعه پرونده هايي 
که در دادگستري باز مي شود حجم عمده اي از آنها ارتباط به املاک 

و مستغلات دارد.
وي ادامه داد: متاس��فانه به جاي اين که مش��کل را حل کنند قانون 
پيش فروش ساختمان را تدوين کردند؛ قانوني که تا الان اجرايي نشده 
و از طرف ديگر در حوزه قضايي مي بينيم تمام وکلا، حقوقدانان و 
قضات از قانون پيش فروش به عنوان يک ابزار استفاده مي کنند که به 

نظرم قوه قضاييه و دولت مي توانستند زودتر آن را اصلاح کنند.
دبير کانون انبوه سازان کشور با اشاره به ماده ۷۷ قانون ماليات هاي 
مستقيم گفت: همان نگاه سوداگري منتج به اصلاح قانون ماليات ها 
ش��د که ماده ۷۷ قانون ماليات هاي مس��تقيم را وضع کردند. نگاه بر 
اين بود که ماليات از بخش سرمايه گرفته نشود و معطوف به ماليات 
بر ش��غل باش��د. اما آن چه از دل اين قانون بيرون آمد اين بود که به 
صنف توجه نش��د بلکه مجددا دريافت ماليات را به بخش س��رمايه 
محدود کردند. اين هم جزو قوانين مزاحمي است که در حوزه کسب و 
کار و توليد مسکن مشکلاتي ايجاد کرده است. پورحاجت همچنين 
در خصوص بيمه تامين اجتماعي کارگران س��اختماني اظهار کرد: 
مجلس شوراي اسلامي دو سه سال پيش قانون بيمه تامين اجتماعي 
کارگران ساختماني را اصلاح کرد. هرچند اصلاحات صورت گرفته 
زهر قانون قبلي را گرفته بود، ولي متاسفانه اين قانون هم مشکلات 
خاص خود را دارد. توليدکنندگان، هزينه هاي کارفرمايي را به سازمان 
تامين اجتماعي پرداخت مي کنند؛ در حالي که هيچ اجازه اي به کارفرما 
داده نشده که کارگر را معرفي کند. ما عملا به کسي تبديل شده ايم 
که پرداخت کننده پول است و هيچ خدماتي به شخص کارفرما ارايه 
نمي شود. وي درباره روند فرسايشي صدور پروانه ساختماني گفت: در 
زمان صدور پروانه ۱۵ درصد صدور پروانه را جهت پوشش کارگران 
تامين اجتماعي به عنوان سهم کارفرما دريافت مي کنند، ولي اين 
اجازه را نمي دهند که کارفرما ليس��ت کارگران را بدهد و مي گويند 
خود ما پوشش بيمه اي مي کنيم. به نظرم اين قانون ناصوابي است. 
کارگراني که در کارگاه هاي توليدي مسکن فعاليت مي کنند کارفرما 
مکلف است آنها را بيمه کند و به واسطه همين يک موضوع مي بايست 
دو بار هزينه هاي پوشش بيمه کارگران را پرداخت کنند. دبير کانون 
انبوه س��ازان، ايجاد بروکراس��ي پيچيده تو در تو توسط دستگاه هاي 
خدمات رس��ان حوزه مس��کن را يکي از مشکلات اساسي اين حوزه 
عن��وان و تصري��ح ک��رد: به عنوان يک اولويت بحث پنجره واحدي 
که به کرات درباره آن صحبت مي ش��ود بايد يک بار براي هميش��ه 
حل ش��ود. در حال حاضر روند صدور پروانه ۶ ماه طول مي کش��د. 
کار سازندگان اين شده که از اين اداره به آن اداره دنبال کاغذبازي 
بدوند. پورحاجت تاکيد کرد: در حال حاضر س��ازمان ثبت اس��ناد و 
املاک در حال ارايه سند تک برگي است. در حالي که سازمان امور 
مالياتي هنوز همان روند سنتي گذشته را طي مي کند. به طور مثال 
چندين روز براي ارايه صورت مجلس تفکيکي، ارباب رجوع را سر 
مي دوانند. اگر سازمان امور مالياتي جزئياتي را احتياج دارد بگويد تا 
در سند تک برگي ارايه شود که مردم در پيچ و خم ادارات سرگردان 
نشوند. وي خاطرنشان کرد: براي دريافت مجوز بايد حداقل از ۲۱ 
ارگان و سازمان استعلام کنند. آيا نمي شود همه اينها را الکترونيکي 
کرد؟ چرا سرمايه گذار بايد ۶ ماه در ادارات تاب بخورد؛  در حالي که 

اقتصاد کشور به وجود سرمايه گذاران نياز دارد.

لزوم اصلاح و بازنگري در ماليات هاي  مسکن 
يک کارشناس مسکن گفت: سيستم ماليات در بخش مسکن نيازمند 
اصلاحات و بازنگري جدي است. عباس شوکتي در گفت وگو با ايسنا، 
اظهار کرد: در چند سال اخير موضوع اخذ ماليات از خانه هاي خالي 
سازندگان مطرح شد که تاکنون اجرايي نشده و با توجه به وضعيت 
امروز بازار مس��کن را با مش��کلات عديده اي مواجه مي کند. علاوه 
ب��ر اي��ن در حالي که املاکي ها باي��د ماليات بر درآمد پرداخت کنند، 
انواع ديگر ماليات ها مانند ماليات بر ارزش افزوده از صنف مشاوران 
املاک دريافت مي ش��ود که با ش��رايط مالي آن ها همخواني ندارد. 
وي با بيان اينکه نبايد زمين مشمول ماليات شود، گفت: نهادهاي 
مختلف مانند س��ازمان ملي زمين و مس��کن از زمين هاي ذخيره 
ش��هري براي افزايش س��رانه ها و کنترل بازار مس��کن برخوردارند، 
ام��ا از اي��ن اب��زار کمتر اس��تفاده مي کنن��د و از طرفي تمايل به ثبت 
املاک ش��ان در س��امانه هايي مانند املاک و مستغلات ندارند. اين 
کارش��ناس بازار مس��کن با اش��اره به فضاي مجازي خريد و فروش 
املاک گفت: صنف مشاوران املاک حدود ۵۵ سال سابقه دارد و با 
وجود اپليکيشن هاي موجود در بازار دچار بيکاري گسترده اي شده 
است. معتقدم فعاليت اين سامانه هاي مجازي بايد زير نظر اتحاديه 
مش��اوران املاک باش��د و از طرفي کاربران آن ها مش��اوران املاک 
باش��ند نه خريداران و فروش��ندگان. اين تغيير باعث پويايي بيش��تر 
مش��اوران املاک و س��هولت معاملات خواهد ش��د. متاسفانه امروز 
شاهد مشاوران املاک فاقد مجوز در بازار مسکن هستيم که بدون 
ثبت کدرهگيري در معاملات مشکلات عديده اي براي مردم و هم 
صنفي هاي خود به وجود آورده اند. قطعا برخورد با اين املاکي ها در 

نهادينه شدن کدرهگيري مهم ترين اقدام خواهد بود.
ش��وکتي با اش��اره به اينکه در کش��ور بيمه آتش س��وزي به طرز 
نادرس��تي اجرا مي ش��ود، عنوان کرد: برخلاف کش��ورهاي توسعه 
يافته که شرکت هاي بيمه اي بر فرآيند ساخت احاطه دارند و از بيمه 
ساختمان هاي غيراستاندارد جلوگيري مي کنند، در کشور ما بيمه ها 
بدون اطلاع از کيفيت ساختمان اين بيمه نامه را با ارزان ترين قيمت 
صادر کرده و زماني که حادثه آتش سوزي در ساختمان اتفاق مي افتد 
از پرداخت هزينه ها امتناع مي کنند، بنابراين بيمه آتش س��وزي به 

شکل کنوني بايد متوقف شود.

پيشخوان

راه ومسکن

تج�ارت - س�وگند الس�ادات چاوش�ي: 
هرس��اله پروازهای اربعين حس��ينی از ۱۳ آبان ماه 
آغاز و تا ۲۲ آبان ماه جاری ادامه خواهد داش��ت و 
سازمان هواپيمايی کشور با همکاری شرکت های 
ايرانی برای س��فرهای اربعين امسال نرخ مصوبی 
همانن��د س��ال های گذش��ته تعيين کرده اس��ت 
به  طوري که براس��اس مصوبه سازمان هواپيمايي 
کش��وري نرخ بليت در مسيرهای تهران- نجف- 
تهران، تهران- بغداد- تهران يک ميليون و ۲۰۰ 
هزار تومان، مش��هد- نجف- مش��هد، مش��هد- 
بغ��داد- مش��هد يک ميلي��ون و ۵۰۰ هزار تومان، 
بلي��ت يکس��ره از مبدا ته��ران ۶۰۰ هزار تومان و  
بليت يکس��ره از مبدا مش��هد به دو مقصد نجف 
و بغداد ۷۵۰ هزار تومان تعيين ش��ده اس��ت و در 
اين راستا سازمان هواپيمايی کشوری اعلام کرد 
ک��ه در اي��ن ايام هرگونه فروش خارج از نرخ هاي 
اعلام ش��ده تخلف محسوب مي شود و در صورت 
ارسال شکايات از طريق سايت سازمان هواپيمايی 
کش��وری به نش��انیwww.cao.ir به طورحتم با 

متخلفان برخورد جدي خواهد شد.
اين روزها شواهد ميداني حاکي آن است که برخي 
از ايرلاين ها نرخ هاي مصوب پروازهاي اربعين را 
رعايت نمي کنند که اين موضوع از سوي سازمان 
هواپيمايي کش��وري تکذيب شده است به طوري 
که به گفته جعفر زاده مدير روابط عمومی سازمان 
هواپيماي��ی کش��وری، نرخ بلي��ت پروازهای ايام 
اربعين هيچ گونه افزايش��ی نداشته و شرکت های 
هواپيماي��ی و دفات��ر معرفی ش��ده ملزم به فروش 
نرخ هاي مصوب هستند. به عبارت ساده تر درحالی 
س��ازمان هواپيمايی کش��وری افزايش نرخ بليت 
پروازه��ای اي��ام اربعين را تکذي��ب کرده و اعلام 
مي کن��د که نرخ پروازهای تهران- نجف حداکثر 
يک ميليون و ۲۰۰ هزار تومان است که هم اکنون 
بليت رفت و برگشت تهران - نجف با قيمتي حدود 

۲ ميليون تومان فروخته مي شود! 
البته ايرلاين های خارجی از بازار پرسود پروازهاي 
اربعي��ن بي نصيب نمانده ان��د، به طوري که هزينه 
بليت رفت و برگش��ت در مس��ير تهران به نجف و 
بغداد برای هر نفر يک ميليون و ۲۰۰ هزار تومان، 
هزينه بليت رفت و برگش��ت در مس��ير مش��هد به 
نج��ف و بغ��داد يک ميلي��ون و ۵۰۰ هزار تومان و 

هزينه بليت های يک نفره از مبدا تهران به دو شهر 
اصل��ی عراق ۶۰۰ هزار تومان براي ايرلاين هاي 
ايراني در نظر گرفته ش��ده اس��ت، اما ايرلاين های 
خارج��ی ب��ا در نظر گرفت��ن پروازهايی که حداقل 
ي��ک توق��ف در آن ها وج��ود دارد، نرخ پروازهايی 
ب��راي اي��ام اربعين اعلام کردند که از يک ميليون 
و ۵۰۰ هزار تومان آغاز ش��ده و به بيش از ش��ش 

ميليون تومان می رسد!
شش میلیون و ���370 هزار تومان؛ هزينه سفر 

به نجف!
به منظور بررسي نرخ بليت پروازهاي ايام اربعين 
س��ري به يکي از آژانس هاي هواپيمايي زديم. 
يکي از مسئولان فروش اين آژانس هواپيمايي 
درخص��وص نرخ بيلت پروازهاي ايام اربعين به 
خبرنگار روزنامه »تجارت« گفت: ايام برگزاری 
مراسم اربعين حدفاصل ۱۳ تا ۲۲ آبان ماه است. 
هنوز در برخی از پروازهای ايرانی به سمت نجف 
و بغ��داد ج��ای خالی وج��ود دارد که مي توانيد با 

نرخ مصوب س��ازمان هوپيمايي بليت اين پرواز 
را خريداري کنيد، اما برخي ايرلاين هاي خارجي 
مانند ترکيش ايرلاين،شرکت های قطر ايرويز و 
فلای امارات با همکاری يکديگر برنامه پروازي 
خاص��ي در اي��ن ايام در نظر گرفته اند. به عنوان 
مث��ال معم��ولا ترکيش ايرلاين پروازهای خود 
را که با يک توقف در يکی از ش��هرهای ترکيه 
انجام می دهد که هزينه بليت سفر از تهران به 
نج��ف و بغ��داد حدود ي��ک ميليون و ۶۵۰ هزار 
تومان برای هر نفر رفت در نظر گرفته شده است. 
همچنين نرخ بليت ش��رکت های قطر ايرويز و 
فلای امارات به همين صورت است. به عنوان 
مثال يکی از پروازهای ترکيش ايرلاينز در روز 
) ۱۷ آبان ماه( انجام مي شود که برنامه پروازي 
اي��ن ايرلاي��ن در اين روز به اين صورت اس��ت 
که مس��افران از مبدا تهران به اس��تانبول منتقل 
می ش��وند و سپس مس��افران بعد از يک توقف 
در استانبول از سوي شرکت هواپيمايی امارات 

به س��مت دوبی می روند و سرانجام مسافران از 
دوبی با پرواز فلای دوبی به مقصد نجف حرکت 
خواهن��د ک��رد. طول اين برنامه پروازی بيش از 
۳۱ ساعت است و هزينه آن براي هر نفر حدود 

شش ميليون و ۳۷۰ هزار تومان است.
افزاي�ش ن�رخ بلی�ت ازس�وي ايرلاين ه�اي  ���

داخلي تخلف است 
سازمان هواپيمايی کشوری اعلام کرده است که 
حدفاص��ل ۱۳ ت��ا ۲۲ آبان ماه که به ايام برگزاری 
اربعين مربوط می شود هيچ شرکتی اجازه فروش 
قيمت بالاتر از نرخ های مصوب نخواهد داش��ت، 
اما حضور شرکت هاي خارجي و نرخ هاي نجومي 
بليت پروازهاي آن ها می تواند برای ايرلاين های 
ايران��ی ض��رر ايجاد کند، زيرا ايرلاين هاي ايراني 
در طول ايام اربعين مجبور هستند نرخ بليت های 
خود را براس��اس قيمت های مصوب تعيين کنند 
و ب��ا اي��ن رقم ها س��ود اصلی از آن ش��رکت های 
هواپيمايی خارجی خواهد ش��د که در اين راس��تا 

امي��ر هاتف��ي دبير انجمن آژانس های هواپيمايی 
اي��ران در گف��ت و گو با »تجارت« مي گويد: ابتدا 
درخصوص ايرلاين هاي داخلي بايد متذکر ش��وم 
ک��ه ايرلاين ه��اي ايران��ي که مس��تقيم از ايران 
ب��ه نجف و بغداد س��فر مي کنن��د ملزم به رعايت 
قوانين س��ازمان هواپيمايي کش��وري هستند و به 
هي��چ عنوان اجازه افزاي��ش نرخ بليت پروازهاي 
اي��ام اربعي��ن از يک ميلي��ون و ۲۰۰ هزار تومان 
ندارند و چنانچه مسافران مشاهده کنند که يکي از 
دفاتر فروش نرخ هاي مصوب سازمان هواپيمايي 
کش��وري را رعايت نکرده و اقدام به فروش بليت 
بيش از نرخ هاي مصوب مي کند به طورحتم اين 
آژان��س هواپيماي��ی تخلف کرده اس��ت و بايد به 
انجمن صنفي و کميته فني هواپيمايي کش��وري 
گزارش داده ش��ود تا با متخلفان برخورد جدي و 

قانوني شود.
دبير انجمن آژانس های هواپيمايی ايران تصريح 
مي کند: ايرلاين هاي خارجي هم در مسير پروازي 
پيچيدگ��ي ايج��اد مي کنند و از اين طريق ش��کل 
بليت را از ش��کل بليت زيارتي نجف و بغداد تغيير 
مي دهن��د تا در اين راس��تا بتوانن��د هزينه پرواز را 
افزايش دهند و سود کلاني کسب کنند و به دليل 
اينکه ش��کل بليت ديگر زيارتي نيس��ت متاسفانه 
نمي  توان با اين ايرلاين هاي خارجي برخورد جدي 

و قانوني کند.
براب�راي عرض�ه و تقاض�ا در ايرلاين ه�اي  ���

ايراني
هاتف��ي مي افزاي��د: ب��ه عنوان مث��ال با همکاري 
ش��رکت هاي ترکيش ايرلاين،شرکت های قطر 
ايروي��ز و فلای امارات مس��ير پ��رواز از تهران به 
سمت استانبول و سپس به سمت دوبي و سرانجام 
به مقصد بغداد است به همين جهت مسير پروازي 
ديگر زيارتي نيس��ت و با توجه به قيمت س��وخت 
هواپيم��ا باي��د نرخ بليت اين پرواز بيش از ش��ش 
ميليون تومان باش��د،اما گمان نمي کنم که زائران 
ايراني از ايرلاين هاي خارجي استقبال کنند، زيرا 
نسبت عرضه و تقاضا از سوي ايرلاين هاي ايراني 
باهم برابري مي کند و نرخ بليت هواپيما هم مناسب 
اس��ت به عبارت س��اده تر به ميزاني که تقاضا است 
عرضه وجود دارد، بنابراين مش��کلي براي عرضه 

پرواز نسبت به تعداد مسافران وجود ندارد.

امير هاتفي در گفت و گو با »تجارت«:

امسال پروازهای اربعين بازار سياه ندارد

سواري کرايه، بازار اتوبوس را کساد کردامضاي تفاهمنامه سه جانبه نوسازي بافت هاي فرسوده بازسازي يک ميليون و 950 هزار واحد مسکوني 
معاون بازس��ازي و مس��کن روس��تايي 
بني��اد مس��کن انقلاب اس��لامي گفت: 
يک ميليون و ۹۵۰ هزار واحد روستايي 
آس��يب ديده در س��طح کش��ور در طول 
۱۰ سال تاکنون بهسازي شده است. به 

گفته عزيزاله مهديان از اين تعداد يک ميليون و ۶۰۰ هزارواحد 
مس��کن روس��تايي در غالب بهسازي و بازسازي۳۵۰ هزار واحد 
نيز در مناطق سانحه ديده در کشور صورت گرفته است. تلاش 
مي ش��ود اين روند نيز در قانون برنامه شش��م ادامه پيدا کند. در 
روس��تاهاي کش��ور حدود پنج ميليون و ۳۰۰ هزار واحد مس��کن 
روستايي وجود دارد و هر ساله در کشور ۲۰۰ هزار واحد روستايي 
سهميه نوسازي وجود دارد که به آن ها تسهيلات ۲۰۰ ميليون 

ريالي با کارمزد ۵ درصد پرداخت مي شود. 

صب��ح ديروز مراس��م امض��اي تفاهمنامه 
س��ه جانبه س��ازمان صدا وسيما، وزارت راه 
وشهرس��ازي و س��ازمان ميراث فرهنگي 
ب��راي هم��کاري در اج��راي فرامين مقام 
معظم رهبري و احياي بافت هاي فرسوده 

و ناکارآمد شهري با حضور عباس آخوندي وزير راه و شهرسازي برگزار 
شد. ناپديداري، ريزدانگي و نفوذ ناپذيري سه شاخص بافت هاي فرسوده 
شهري است و بر اساس اين سه شاخص، وسعت بافت هاي فرسوده 
شهري به حدود ۷۰ هزار هکتار مي رسد. در بيش از ۴۹۵ شهر محدوده 
بافت هاي فرس��وده ش��هري شناسايي شده است. مجموع بافت هاي 
فرس��وده ش��امل مراکز تاريخي شهرها، سکونتگاه هاي غيررسمي و 
بافت هاي مياني پيرامون محدوده هاي مرکزي ش��هرها که فرس��وده 

محسوب مي شود تا ۱۳۰ هزار هکتار هم براورد مي شود.

ريي��س س��ازمان راه��داري ب��ا بيان 
اينکه س��واري کراي��ه، بازار اتوبوس و 
ميني بوس بين ش��هري را کساد کرده 
اس��ت، گف��ت: علت اين ام��ر، واقعي 
نب��ودن قيمت گازوئيل اس��ت. داوود 

کشاورزيان با بيان اينکه علي رغم افزايش ۱۱ درصدي تردد 
در جاده هاي کش��ور در ۶ ماهه نخس��ت امس��ال، اس��تفاده از 
اتوب��وس ب��ه عنوان يک��ي از مهم ترين گزينه هاي حمل و نقل 
عمومي جاده اي ۵ تا ۶ درصد کاهش داش��ت، وي از افزايش 
توليد و ورود خودروهاي شخصي به حمل و نقل جاده اي انتقاد 
و اظهار کرد: تا زماني که قيمت گازوئيل پايين و قيمت اتوبوس 
بالا باشد، روند حذف تدريجي اتوبوس از جاده ها و حمل و نقل 

عمومي مسافر ادامه خواهد داشت.

مديرعامل ش��رکت فرودگاه ها و ناوبري هوايي 
ايران گفت: در پسابرجام سرمايه گذاري خارجي در 
توسعه فرودگاه هاي کشور افزايش يافته است. 

ف��رودگاه س��بزوار تنه��ا فرودگاه فع��ال در غرب 
خراسان رضوي با مساحت ۳۲۸ هکتار در فاصله 
هش��ت کيلومتري جنوب غربي ش��هر س��بزوار 
ق��رار دارد. اي��ن فرودگاه از س��ال ۱۳۸۳ فعاليت 
رس��مي خود را آغاز کرد که رحمت الله مه آبادي 
در بازديد از فرودگاه شهرس��تان س��بزوار در جمع 
خبرن��گاران اظهار کرد: در پس��ابرجام طرح هاي 
سرمايه گذاري براي فرودگاه هاي مختلف کشور 
از طريق فراخوان بين المللي اعلام شد و بخشي 
از آن در حال مذاکره است. پيش قرارداد فرودگاه 
مشهد به امضا رسيده و مذاکرات احداث ترمينال 
بين الملل��ي با س��رمايه گذاري خارجي، فرودگاه 
بين الملل��ي شهيد هاش��مي نژاد مش��هد متحول 

مي شود. 
مه آبادي گفت: طرح توسعه فرودگاه اصفهان نيز 
درح��ال امض��ا و مذاکرات قراردادي براي احداث 
ترمينال  بين المللي در حال انجام است و فرودگاه 
جديد اهواز، ترمينال فرودگاه بين المللي مهرآباد 
نيز در فراخوان بين المللي است تا سرمايه گذاران 

اعلام آمادگي کنند. 
وي اظه��ار کرد: با آزادس��ازي ن��رخ حمل و نقل 
هوايي، اصلاح س��اختار راه هاي هوايي کش��ور و 
نوسازي ناوگان ترافيک ۶۰ درصدي در فرودگاه 

مطرح کشور رشد يافته است.
مديرعامل ش��رکت فرودگاه ها و ناوبري هوايي 
ايران افزود: ۱۰ هزار ميليارد ريال طرح در شرکت 

فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران در يک س��ال و 
نيم گذشته افتتاح شده که در صنعت هوايي کشور 
بي نظير است و ۱۲۵ طرح مطالعاتي و عملياتي نيز 

در دست اجرا است. 
وي ادامه داد: در دو سال گذشته ۱۹ طرح نوسازي 
در فرودگاه شهرستان سبزوار اجرا شد که آخرين 
آن ارتقاي س��طح زيرساخت هاي برق فرودگاه با 

نصب دو دستگاه ديزل ژنراتور ۵۰۰ کاوا بود. 
مه آبادي با بيان اينکه فرودگاه شهرستان سبزوار 
به  لحاظ زير ساخت هاي هوانوردي و سيستم هاي 
کمک ناوبري، وسعت و عرصه اکنون پاسخگويي 
نيازها است افزود: تيم هاي ظرفيت سنجي شرکت 
فرودگاه ه��ا و ناوب��ري هوايي با بازديد از فرودگاه 
سبزوار نيازهاي مجموعه را شناسايي و به تناسب 

به حل و فصل آن اقدام مي شود. 
مديرعامل ش��رکت فرودگاه ها و ناوبري هوايي 
ايران گفت: س��ند توس��عه اداره کل فرودگاه هاي 
خراس��ان رضوي تدوين ش��ده و تم��ام نيازهاي 
پنح س��ال آينده شناس��ايي و بر مبناي آن عمل 

مي شود. 

افزايش سرمايه گذاري خارجي در توسعه فرودگاه هاي كشور
رئيس کميته حمل و نقل کميسيون عمران مجلس تاکيد 
دارد ک��ه س��رمايه گ��ذار خارجي علاقه من��د به حضور در 
پروژه هاي حمل و نقل ريلي ايران هستند اما بانک مرکزي 

ترمز اين همکاري است.
سيدحس��ن عل��وي در گفت وگو با خبرن��گار خبرگزاري 
خانه ملت، با بيان اينکه در چش��م انداز بيس��ت س��اله به 
توس��عه حمل و نقل ريلي با جذب س��رمايه گذار بخش 
غير دولتي تاکيد شده ، اظهار داشت: نمايندگان مجلس 
ت��لاش کرده ان��د تا در برنامه هاي ميان مدت و بلند مدت 
از جمله برنامه شش��م توس��عه قوانيني در مس��ير تسهيل 
حضور س��رمايه گذار در بخش حمل و نقل ريلي در نظر 
بگيرند تا دولت بتواند در حوزه عمران از همراهي بخش 

خصوصي بهره مند شود.
عضو کميس��يون عمران مجلس ش��وراي اسلامي با بيان 
اينکه دولت نمي تواند به تنهايي همه نيازهاي کش��ور با 
تامي��ن کن��د، ادامه داد: دولت براي حضور س��رمايه گذار 
خارجي با کش��ورهاي مختلفي مانند آلمان، کره جنوبي، 
چين و پيمانکاران بين المللي در توسعه حمل و نقل ريلي 
مذاکراتي داش��ته و اکثر کش��ورها علاقه مند به حضور 
درايران هس��تند. نماينده مردم س��نندج در مجلس دهم 
شوراي اسلامي گفت: با اين حال در زمان عقد قرارداد با 
عدم همکاري بانک مرکزي در اين زمينه مواجه مي شويم 
به عبارتي بانک مرکزي ترمز جذب س��رمايه گذاري در 
توسعه حمل و نقل ريلي شده است به نحوي که سرمايه 

گذار خارجي از حضور درايران انصراف مي دهد.
وي با بيان اينکه بانک مرکزي موافق باز کردن LC براي 
بانک هاي و سرمايه گذاران خارجي نيست بيان داشت: با 
وجود اينکه پروژه هاي ريلي از جمله پروژه هاي کم سود 
اس��ت با اين حال س��رمايه گذار خارجي تمايل دارد دراين 

عرص��ه در اي��ران همکاري داش��ته اما بايد بانک مرکزي 
شرايط ارتباط مالي را بين دو کشور ايجاد کند.

علوي با اشاره به عدم همکاري بانک ها با دولت، عنوان 
کرد: به طور مثال دولت جريمه وام هاي زير ۱۰۰ ميليون 
را بخش��يده اس��ت اما بانک ها يا آن را اجرا نمي کنند يا به 
طور محدود زير بار اين بخشودگي رفته اند در اين شرايط 
همکاري با سرمايه گذار خارجي سخت خواهد شد چرا که 

آنها نمي پذيرند روابط پر ريسکي با ايران داشته باشند.
اين نماينده مجلس با بيان اينکه فرآيند چرخش پولي و 
مالي درايران بسيار سخت است، افزود: علاوه بر قوانين 
دس��ت و پا گير، کش��ورها براي س��رمايه گذاري درايران 
تاکيد دارند که بايد آمريکا در اين زمينه راضي ش��ود و از 
سوي ديگر خواهان رفع مشکلات بين بانکي هستند که 
بخ��ش اعظ��م آن به عدم هم��کاري بانک مرکزي ايران 

بر مي گردد.
عضو کميس��يون عمران مجلس ش��وراي اسلامي تاکيد 
کرد: بنابراين بايد دولت روابط خود را با کش��ورها بهبود 
ببخشد تا روابط بين بانکي و اقتصادي تسهيل شود و از 
 LC س��وي ديگر بانک مرکزي بايد نس��بت به باز کردن

همکاري داشته باشد.

بانک مركزی؛ ترمز جذب سرمايه گذار خارجي 

سرمايه گذاري در توسعه حمل و نقل ريلي سودده نيست
عضو هيات رئيس��ه کميس��يون عمران در مجلس با بيان اينکه 
س��رمايه گذاري در توس��عه حم��ل و نق��ل خطوط ريلي س��ود ده 
نيست،گفت: با اين حال کشور به توسعه ۱۰ هزار کيلومتري در اين 
بخش دارد. شادمهر کاظم زاده در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري 
خانه ملت، با اش��اره به اينکه در برنامه شش��م توس��عه و سند چشم 
انداز اهدافي براي توس��عه خطوط ريلي در نظر گرفته ش��ده است، 
اظهار داشت: از آنجايي که حمل و نقل ريلي در بخش مسافرتي و 
باري بسيار به صرفه تر ازحمل و نقل جاده اي است و ميزان مصرف 
انرژي در آن يک سوم حمل و نقل جاده است در قوانين بالادستي 

به توسعه خطوط ريلي تاکيد بيشتري شده است.
عضو هيات رئيسه کميسيون عمران در مجلس شوراي اسلامي با 
بيان اينکه پروژه هاي عمراني به اعتبارات بالايي نياز دارند، ادامه 
داد: در ح��ال حاض��ر ۶۰۰ هزار ميليارد تومان پروژه عمراني براي 
کش��ور طراحي ش��ده که توسعه خطوط ريلي يکي از اين پروژه ها 
اس��ت ک��ه دول��ت به تنهايي از عهده تامي��ن اعتبار آن بر نمي آيد. 

نماينده مردم دهلران در مجلس دهم ش��وراي اس��لامي با بيان 
اينک��ه حداق��ل به ۱۰ هزار کيلومتر خطوط ريلي نياز داريم، گفت: 
در حال حاضر ۱۲ هزار کيلومتر خطوط ريلي در کشور وجود دارد 
که پاس��خگوي نياز حمل و نقل مس��افر و بار نيس��ت و همين امر 
باعث مي ش��ود تا از موقعيت اس��تراتژيک کشور در زمينه ترانزيت 
بي بهره بمانيم. وي با تاکيد براينکه کشورهاي همسايه در حوزه 
حمل و نقل ريلي و ترانزيتي سرمايه گذاري مي کنند، بيان داشت: 
اگر ظرف چند سال آينده ايران در زمينه حمل و نقل ريلي توسعه 
پيدا نکند موقعيت ترانزيتي خود را در منطقه از دس��ت مي دهد و 
کش��ورهاي همس��ايه مسير هاي ديگري براي دسترسي به اروپا و 
نق��اط ديگر جه��ان را جايگزين خواهند کرد. اين نماينده مجلس 
ب��ا بي��ان اينک��ه حمل و نقل ترانزيت يکي از منابع کس��ب در آمد 
کشورها است، گفت: اگر هر چه سريع تر خط راه آهن بندرچابهار 
به س��مت افغانس��تان تکميل نشود، هم محرويت منطقه برطرف 
نمي ش��ود و هم افغانس��تان کشور پاکستان را براي اتصال به اروپا 

انتخاب مي کند.
کاظم زاده ، با بيان اينکه قوانين به خوبي به توس��عه حمل و نقل 
ريلي پرداخته است، اظهار داشت: در اين زمينه در بخش اجرا به 
دليل عدم تامين اعتبار و سرمايه گذاري با مشکل رو به رو هستيم، 
دولت هر چه توان داش��ته اس��ت دراين مس��ير گذاشته اکنون بايد 
فرصتي براي حضور سرمايه گذار بخش خصوصي در کشور فراهم 
ش��ود و از طريق فاينانس توس��عه حمل و نقل ريلي را به س��رانجام 
برسانيم. وي با بيان اينکه استان هاي غربي به شبکه ريلي کشور 
متصل نيس��تند، بيان داش��ت: اس��تان هاي غربي شاهد بيشترين 
تردد انس��اني به کش��ور عراق هس��تند به خصوص درايام اربعين 
ش��اهد س��فر به چند ميليون ايران به عراق هستيم اما هيچکدام از 
اس��تان هاي غربي راه آهن ندارد و اين باعث مي ش��ود که اهميت 
جاده ابريشم که به نام ايران است به کشورهاي ديگر انتقال پيدا 
کند. اين نماينده مجلس با اشاره به ديدار روساي جمهوري ايران، 
روس��يه و آذربايجان، گفت: روس��اي جمهور روس��يه و آذربايجان 

خواستار تکميل هر چه زودتر خط راه آهن آستارا به رشت هستند 
چرا که ريل کشي آن ها تا مرز آذربايجان به اتمام رسيده و براي 
دسترسي به سمت ديگر جهان نياز است تا خطوط راه آهن آستارا 
به رش��ت، رش��ت به قزوين و تهران تکميل ش��ود. کاظم زاده با 
بيان اينکه تکميل خطوط راه آهن جنوب ش��رق، غرب و ش��مال 
کش��ور در اولويت تکميل خطوط ريلي هس��تند، ادامه داد: باتوجه 
به مشکلات در تامين مالي دولت از عهده اعتبارات اين پروژه ها 
بر نمي آيد و نيازمند حضور بخش خصوصي هس��تيم با اين حال 
بازگش��ت س��رمايه در اين بخش به نحوي نيست که سرمايه گذار 
با اطمينان حضور پيدا کند. س��ود س��رمايه گذاري در خطوط ريلي 
بس��يار پايين و بازگش��ت آن مطمئن نيس��ت با اين حس��اب دولت 
بايداز دريافت ماليات در زمينه فروش سوخت و خودرو و افزايش 
تعرفه استفاده از خطوط ريلي منابعي براي بازگشت سود سرمايه 
گذاران را ايجاد کند تا ش��اهد حضور بخش خصوصي در توس��عه 

حمل و نقل ريلي باشيم.


